
لاریجانی در پاسخ به قاضی پور:

بانک ها نباید یقه ضامن وام گیرنده را بگیرند 
آنکه  جای  به  بانک ها  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
بدهی وام گیرنده را از وثیقه برداشت کنند، به سراغ ضامن می روند 

و یقه وی را می گیرند که این سیستم غلط است. 
ارومیه در جلسه علنی مجلس  نماینده مردم  پور  نادر قاضی 
شورای اسلامی و درجریان بررسی لایحه تجارت، گفت: در سیستم 
بانکی ما به گونه ای عمل می شود که فردی که برای ۴۰۰ میلیون 
وام ضامن شده است، پس از آنکه وام گیرنده توان پرداخت وام خود 
بانک ها  همچنین  افزود:  می روند.وی  ضامن  آن  سراغ  به  ندارد،  را 
سود روی بدهی را هم از ضامن دریافت می کنند و با این احتساب 
ضامن باید بالغ بر دو میلیارد تومان از دارایی خود را برای ضمانت 
در  ارومیه  مردم  کند.نماینده  پرداخت  تومان  میلیون   ۴۰۰ وام 
مجلس تصریح کرد: این روش سیستم بانکی بسیار غلط است چرا 
که افرادی که ضامن اخذ وام می شوند، مجبور می شوند زندگی خود 
که  لاریجانی  بدهند.علی  گیرنده  وام  بدهی های  پرداخت  برای  را 
ریاست جلسه را بر عهده داشت در پاسخ به اظهارات این نماینده، 
وثیقه  از  آنکه  به جای  بانک ها  و  گفت: صحبت شما درست است 
را  آن  یقه  و  به سراغ ضامن می روند  کنند  برداشت  را  طلب خود 
می گیرند.رئیس مجلس شورای اسلامی بیان کرد: این سیستم کاملًا 
غلط است چرا که مشکلاتی را بوجود آورده و باید در بررسی این 

لایحه، این نقص جبران شود.
ابتدا  تجارت،  ماده ۲۷۹ لایحه  براساس  شایان ذکر است که 
طلبکار باید طلب خود را از وثیقه وصول و سپس برای اخذ مازاد 
آن به ضامن رجوع کند که وکلای ملت جهت رفع ابهام این ماده 

آن را به کمیسیون حقوقی و قضایی ارجاع دادند.

موسوی: ایران مایل است به دیپلماسی 
فرصتی دیگر بدهد

حفظ  برای  ایران  تمایل  ایران  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
دیپلماسی و گفتمان را اعلام کرد.سید عباس موسوی، سخنگوی 
روز دوشنبه،  نوشت:  توییتری  پیامی  در  ایران  امور خارجه  وزارت 
 ، ایران  شد.  خواهد  پیگیری  وین  و  پاریس  مسکو،  در  دیپلماسی 
دیپلماسی،  به  است  مایل  مسیر،  این  سختی های  تمام  علیرغم 
داشته  توجه  باید  اگرچه  بدهد.  دیگر  فرصتی  گفتمان  و  مشارکت 

باشیم که فرصت ها خیلی زود از دست می روند.

بروجردی: ایران گام سوم را در صورت عمل 
نکردن اروپایی ها به تعهداتشان برمی دارد

مجلس  خارجی  سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  عضو  یک 
عمل  برجام  در  خود  تعهدات  به  اروپایی  طرف های  اکر  که  گفت 
برمی دارد.علاءالدین  قاطعیت  با  را  سوم  گام  ایران  قطعا  نکنند 
اعلام  مواضع  در  ایران  اسلامی  جمهوری  کرد:  اظهار   ، بروجردی 
شده اش جدی است لذا اگر اروپایی ها به تعهدات خود در برجام عمل 
نکنند همانطور که گام اول و دوم را با قاطعیت برداشتیم گام سوم 
هم برداشته خواهد شد.وی با تاکید بر این که موضوع ما با اروپایی ها 
ایجاد سازوکار  بر  قرار فقط  فقط مبادلات مالی نیست، توضیح داد: 
مالی نمی باشد اگر ما نتوانیم نفت را بفروشیم وجود سازوکار مالی هم 
منطقی نیست لذا باید اروپایی ها به همه تعهداتشان عمل کنند.این 
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس  با بیان این که 
گلایه جدی از آژانس بین المللی انرژی اتمی وجود دارد، افزود: آژانس 
به عنوان یک ناظر باید کشورهای ناقض برجام در صدر آن آمریکا و بعد 
اروپا را بازخواست کند نه این که اتهامی متوجه ایران کند که چرا ایران 
کار دیگری انجام می دهد. ما براساس اصل عمل متقابل به عنوان اصل 
شناخت شده بین المللی رفتار می کنیم که اگر اروپایی ها به تعهدات 
خود عمل نکنند ما هم با حرکت منطقی و تدریجی اجرای تعهدات را 

کاهش می دهیم.

با رای نمایندگان؛

»دژپسند« اولین کارت زرد را از مجلس گرفت 
امور  وزیر  پاسخ های  از  اسلامی  شورای  مجلس  نمایندگان 
ارسال  سامانه  فعال سازی  هزینه  مورد  در  دارایی  و  اقتصادی 
علنی  جلسه  در  دادند.  زرد  کارت  وی  به  و  نشده  قانع  پیامک 
مجلس شورای اسلامی بررسی سوال منصور مرادی نماینده مردم 
مریوان از فرهاد دژپسند وزیر امور اقتصادی و دارایی در دستور 
کار قرار گرفت.این سوال در مورد »دلیل عدم اطلاع رسانی قبلی 
پیامک  ارسال  سامانه  فعال سازی  بر  مبنی  بانک ها  مشتریان  به 
وزیر  بود«.توضیحات  مشتریان  اجازه  بدون  کارمزد  برداشت  و 
قانونی  زمان  آنکه  از  پیش  مرادی  و  دارایی  و  اقتصادی  امور 
حد  از  کمتر  دو  این  و  شد  تمام  برسد،  پایان  به  سؤال  بررسی 
کردند.در  استفاده  توضیحات  ارائه  برای  خود  وقت  از  قانونی، 
اعلام  اسلامی  شورای  مجلس  در  مریوان  مردم  نماینده  ادامه 
کرد که از صحبت های وزیر امور اقتصادی و دارایی قانع نشد.در 
پایان نمایندگان با ۶۶ رأی موافق، ۱۱۰ رأی مخالف و ۱۳ رأی 
کردند  اعلام  مجلس  در  حاضر  نماینده   ۲۰۸ مجموع  از  ممتنع 
که از صحبت های وزیر اقتصاد قانع نشده اند؛ بنابراین نمایندگان 
اولین کارت زرد را به دژپسند دادند.هفته گذشته پوری حسینی 
دستگیر  قضائیه  قوه  سوی  از  خصوصی سازی  سازمان  رئیس 
قول  رأی اعتماد،  جلسه  در  این  از  پیش  دژپسند  همچنین  شد. 
تا  به قول خود عمل کند  نتوانست  اما  بود  را داده  برکناری وی 

زمانی که قوه قضائیه وارد شد و وی را دستگیر کرد.

مداحان حزبی و 5 دلیل برای دوری 
هیات ها از سیاست زدگی

ادامه از صفحه اول
بنابراین مداح و یا سخنران حق ندارد در مجلسی که به نام امام حسین 

برگزار می شود از روی منبر حرف جناحی بزند
دوم: یک مداح می تواند خارج از جلسه با رسانه مصاحبه کند یا در جمع 
دوستان خود حرف سیاسی بزند مانند هر فرد دیگری اما او نمی تواند از 
مراسمی که با پول مردم و با نام امام حسین تشکیل شده استفاده کند 

و اظهار نظر جناحی کند.
سوم: بسیاری از مستمعان جلسات مذهبی از طرفداران یک جناح و 
یا افراد سیاسی هستند. یعنی شاید کسی که در جلسات منصور ارضی و 
یا سعید حدادیان شرکت می کند به روحانی رای داده باشد و یا طرفدار 
خاتمی و احمدی نژاد باشد. سخنان تند مداحان شاید باعث شود این 
افراد به دلیل توهین هایی که در جلسات می شود دیگر در این هیات های 

مذهبی حضور پیدا نکنند.
چهارم: نیت مردم از حضور در چنین مراســمی اســتفاده از فضای 
معنوی آن است. بسیاری از کسانی که در این مراسم ها شرکت کنند به 
این نیت که ساعتی از مســائل دنیوی دور باشند و حالتی عرفانی پیدا 
کنند و به قول خود هیئتی ها »ســبک شوند« در این جلسات شرکت 
می کنند. این معنا نشــان می دهد که مردم دوست ندارند نیت آنها که 
گریه بر مصیبت های اهل بیت است آمیخته به مسائل جناحی به ویژه 

مسائل انتخاباتی شود.
پنجم: وجه تمایز یک مداح با دیگر افراد جلسه امام در چیست؟ مداح 
صدای خوبــی دارد که دیگران از آن بهره نبرده اند و به این واســطه او 
تبدیل به اجرا کننده مراسم می شــود و دیگران گریه کن و سینه زن. 
در کجای فقه اسلامی آمده اســت صدای خوب مجوز اجتهاد در امور 

مذهبی و سیاسی است؟
متاسفانه مداحان سیاسی باعث شده اند که مراسم مذهبی در ایران 
رنگ و بوی جناح زدگی به خود بگیرد. مراسمی که سال ها توسط مردم 
برپا و اداره شده است. این رفتارها باعث شده که دیگر هیات های مذهبی 

هم رنگ و بوی گذشته را نداشته باشند.
نباید اجازه داد شأن والای هیات های مذهبی در حد میتینگ های 
این حزب و آن جناح تقلیل یابد؛ این ســتمی آشکار به ساحت قدسی 

امام حسین است.

ابراهیم رئیسی در  المسلمین سید  حجت الاسلام و 
جلسه شورای عالی قضایی با تسلیت ایام سوگواری حضرت 
سیدالشهدا )ع( بر ضرورت پرهیز از افراط و تفریط در مبارزه 

با فساد تاکید کرد و آن را موجب انحراف از مبارزه دانست.
رئیس قوه قضاییه گفت: ما درس ها و مکتب عاشورا 
باید  آموخت  بشریت  به  )ع(  علی  ابن  حسین  را  آنچه  و 

فرابگیریم و زندگی عاشورایی داشته باشیم.
افزود:  عاشورا  عالی  مظاهر  و  پیام ها  به  اشاره  با  وی 
مظاهر عالی انسانی در تابلو عاشورا ترسیم شده است، از 
جمله درس انسانیت، شجاعت، شهامت، ایستادگی در راه 
هدف و بندگی، ایمان، جهاد، شهادت، معرفت و بصیرت که 

باید مورد توجه قرار گیرد.
حجت الاسلام و المسلمین رئیسی با بیان اینکه عاشورا 
درسی است برای انسان ها و همه زمان ها و امری زودگذر 
نبوده است، گفت:عاشورا امروز باید در متن زندگی انسان 
معاصر بیاید همانطور که خود حضرت سیدالشهدا فرمودند 

که من اسوه هستم.
وی امید به زندگی را از جلوه های سیره عاشورا دانست 
و افزود: عاشورا درس امید به همه عصر ها و همه نسل ها 
می دهد حتی کسانی که از تبهکاری، فساد، استکبار و ظلم 
به ستوه آمده اند با تاسی به عاشورا می توانند با امید زندگی 
کنند.حجت الاسلام و المسلمین رئیسی گفت: طرحی که 
ایران است که  بزرگ  ناامیدکردن ملت  دشمن کلید زده، 
پیگیری  از  را  ملت  می کند  تلاش  حوزه  این  در  مدت ها 
آرمان ها مایوس کند، اما مردم عاشورایی مایوس نمی شوند و 
امروز پرچمی که رهبری معظم انقلاب برافراشته اند پرچم 

مقاومت و مبارزه با فساد است.
رییس قوه قضاییه گفت: من و امثال من یک طلبه 
و سرباز در این نظام هستیم و در این میدان ملت بزرگ، 
مخلص و متدین و مردم دغدغه مند نسبت به انقلاب پای 
کار هستند و دولت، مجلس دستگاه ها و نهاد ها همه می دانند 
امروز گسترش فساد موجب ناامیدی مردم است و مبارزه با 

آن موجب امیدواری مردم می شود.
وی افزود: پرچمی که رهبری برافراشته اند بحمدالله 
تا امروز توانسته است قلب طرح دشمن را از کار بیندازد و 
مردم بیش از همیشه به آینده کشور امیدوار هستند و باید 
برای حفظ انقلاب و ارزش های انقلاب تلاش همگانی شود و 
از هرگونه افراط و تفریط پرهیز کرد، زیرا افراط و تفریط در 

این رابطه برای حرکت مبارزه با فساد مضر است.
حجت الاسلام و المسلمین رئیسی با بیان اینکه بی 
عملی در این حوزه بسیار مضر است و از آن طرف انگشت 
مجازی  و  حقیقی  فضای  در  کسی  هر  به سمت  را  اتهام 
گرفتن و هر کسی را بی سند مورد اتهام قرار دادن هم امری 

ناشایست است و به حرکت مبارزه با فساد ضربه می زند که 
باید از آن پرهیز کرد.

رییس قوه قضاییه افزود: اگر کسانی در فضای عمومی 
و مجازی انگشت اتهام را به طرف این و آن ببرند این نوع 
رفتار سبب سلب امنیت روانی و اخلاقی از جامعه می شود و 
به هیچ عنوان پسندیده نیست و باید کنترل شود تا کسانی 
که دغدغه نظام و انقلاب دارند، باید سخن مستند بگویند 
و ما در مبارزه با فساد به هیچ عنوان ظلم را بر هیچ کس 
روا نمی داریم و معتقدیم جایز نیست به احدی کوچکترین 

ظلمی بشود.
 حجت الاسلام والمسلمین رئیسی به مفسدان هشدار 
داد وگفت : قبل از اینکه به سراغ تان بیاییم، اموال بیت المال 

و مردم را برگردانید.
وي در ادامه سخنان خود در جلسه شورای عالی قضایی 
تاکید کرد: مبارزه با فساد باید بصورت قاطع صورت بگیرد، 
خط قرمز هم نداریم ولی به احدی نباید ظلم شود و باید در 
این راه آنچه منطبق با حق و عدل است ، عمل شود که این 

کار امید را در دل مردم می افزاید.
به هر دلیلی غفلت  : کسانی هر که  وی هشدار داد 
کردند و دچار هوی پرستی شدند ، به اموال بیت المال دست 
اندازی کردند و با رشوه ، پورسانت ، فساد و روابط ناسالم 
اموالی را جمع آوری کردند؛ قبل از اینکه دستگاه قضایی 
سراغ آنها بیاید ، خودشان این اموال را به صاحبان اصلی آن 

برگردانند که پسندیده است.
حجت الاسلام والمسلمین رئیسی گفت: اگر کسی به 
هر دلیلی صاحب مالی شده که از محل غصب و رشوه و فساد 
بوده است ، باید برگرداند و قطعا اگر خود او برگرداند امری 
بسیار پسندیده است ، زیرا دستگاه قضایی در این رابطه 

وظیفه دارد و البته ما از مدیران خدمتگزار ، کارآفرینان و 
سرمایه گذاران و کسانی که با جرات، جسارت و شجاعت 
تلاش می کنند و تحریم را دور می زنند ، زندگی مردم را 
اداره می کنند و نمی گذارند خللی در زندگی مردم بوجود 
آید ، حمایت و تشویق می کنیم و مورد حمایت دولت و 

مسئولان هم هستند.
حجت الاسلام والسملمین رئیسی با بیان اینکه سامانه 
اعلام اموال مسئولان برابر قانون فعال شده است ، گفت: اگر 
کسانی به هر دلیلی گزارش از افرادی در حوزه حیف و میل 
بیت المال دارند حتما باید به دستگاه های مسئولان اعلام 
کنند و دستگاه های مسئول همه باید اقدام کنند زیرا همان 
طور که بارها گفته ایم اعلام فساد ، اطمینان آور نیست بلکه 
اقدام در این مورد اطمینان آور است و این اقدام هم از ناحیه 
دولت ، هم مجلس، دستگاه قضایی ، نهادها و دستگاه های 

مختلف حتما اطمینان بخش است.
رئیس قوه قضاییه با اشاره به پیام عاشورا گفت:پیام 
عاشورا و هدف مقدس حضرت ابا عبدالله )ع( ، امر به معروف 
و نهی از منکر است و حضور مردم در همه عرصه ها برای 
کشور گره گشاست و روحیه امر به خوبی ها داشتن ، نهی از 

زشتی ها و پلشتی ها داشتن ، بسیار کارساز است.
وی افزود: در هر نظام سازمانی، اداری و عموم جامعه ما 
باید موضوع امر به معروف و نهی از منکر امری نهادینه باشد 
و همه احساس کنند ، هر جا خلاف قانون، عدالت و حق ، 
رفتار شد، حس آنها نسبت به ارزش های انقلاب اسلامی آنها 
را آرام نگذارد و در مقابل این حق کشی ، بی عدالتی و بی 

نظمی، حساسیت داشته باشند.
گشایش اقتصادی پیش شرط مذاکره است

حجت الاسلام والمسلمین رئیسی در ادامه سخنانش 

در جلسه شورای عالی قضایی ، امر به معروف و نهی از منکر 
را از اصول مهمی دانست که به تعبیر امام باقر )ع( همه 
اصول بند به این اصل است و گفت: اگر این فریضه همواره 
بین مردم زنده باشد ، جامعه را جامعه زنده می خوانند و می 

تواند در برابر خلاف ها و کجی ها حساس باشد.
وی افزود : در چهل سال قبل در این کشور زشت ترین 
منکرات، نظام ستم شاهی بود و بعد از آن برترین و اعرف 
معروف ها نظام مقدس جمهوری اسلامی است و با همه 
وجود باید از این اعرف معروف ها حمایت کرد و حفظ این 
نظام در گرو آن است که از آن در مقابله با فساد در مقابله 
با کجی ها و دشمنی ها و توطئه هایی که علیه این کشور 
باید صیانت کنیم و این وظیفه   ، انجام بشود  می خواهد 

همگان است.
حجت الاسلام والمسلمین رئیسی اضافه کرد: موضوع 
مهم این است که امروز امریکایی ها که همه نوع تحریم ها را 
نسبت به کشور عزیز ما و مردم ما و مسئولان ما انجام داده 

اند و به پایان راه رسیده اند ؛ دنبال مذاکره هستند.
وی گفت: دولت جمهوری اسلامی اعلام کرده است که 
گشایش اقتصادی و برداشتن تحریم ها مقدمه هرگونه اقدام 
است نه نتیجه مذاکره ؛ زیرا آنها می خواهند برداشتن تحریم 
ها و هرگونه گشایش اقتصادی تبدیل بشود به نتیجه مذاکره 

و این هم بارها اعلام شده است که انجام نخواهد شد.
رئیس قوه قضائیه تاکید کرد: آنچه امروز مورد تاکید 
جمهوری اسلامی قرار دارد ، آن است که این تحریم ها در 
مسیر ملت ما تأثیرگذار نخواهد بود، هر چند که مشکلاتی 
را برای ما ایجاد کرده اند و مشکلات و تنگناهایی ایجاد می 
از همه مواقع متحدتر و  ایران مقاوم تر و  اما ملت  کنند، 

منسجم تر در این مسیر ایستادگی خواهند کرد.
وی تاکید کرد: برداشتن تحریم ها و گشایش اقتصادی 
باید مقدمه هرگونه اقدامی باشد و این سخنی است که دولت 
هم بارها اعلام کرده است هم به اروپایی ها به عنوان دلال 
این میدان و هم به آمریکایی ها اعلام شده است و قطعاً 
برداشتن تحریم ها و گشایش اقتصادی باید مقدمه باشد 
و باید انها گام عملی بردارند ، این گشایش اقتصادی وظیفه 

آنهاست که در قراردادها برای آنها تعریف شده است.
در  داده  رخ  مسائل  به  اشاره  با  قضاییه  قوه  رئیس 
دغدغه  انسان  و  مسلمان  هیچ  امروز  گفت:  هم  کشمیر 
مندی نسبت به مسئله کشمیر نمی تواند بی تفاوت باشد 
و ما به عنوان مسئولان حقوقی و قضایی از همه مسئولان 
داده  اجازه  که  می خواهیم  و جهان  ای  منطقه  حقوقی 
دولت  از  و  شود  ضایع  کشمیر  مردم  حقه  حقوق  نشود 
های هند و پاکستان نیز می خواهیم حقوق مردم کشمیر 

را به رسمیت بشناسند.

جمهور  رئیس  آنچه  گفت:  ایران  خارجه  امور  وزیر 
به  ادامه می دهد مربوط  با شرکای آمریکایی خود  فرانسه 
فرانسوی ها و اتحادیه اروپاست و آنچه برای ما اهمیت دارد 
اجرای تعهدات اروپا در این توافق است و گام سوم طبق 

برنامه پیش خواهد رفت. 
به گزارش فارس، محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه 
جمهوری اسلامی ایران بعدازظهر )دوشنبه( پس از دیدار و 
گفت وگو با »سرگئی لاوروف« همتای روس خود در نشست 
خبری مشترک حضور یافت و به تشریح رایزنی هایش با این 

مقام روس پرداخت.
وی ضمن ابراز خرسندی از حضور در مسکو و قدردانی 
از میزبانی دولت و ملت روسیه از مهمان نوازی گرم همتای 

خود و مردم روسیه قدردانی کرد.
ظریف افزود: باعث تأسف است یکی از همکاران ما در 
وزارت خارجه روسیه جان خود را از دست داد و درگذشت 
سفیر روسیه در مصر را به خانواده خود و همکاران در وزارت 

خارجه روسیه تسلیت عرض می کنم.
وزیر خارجه بیان کرد: روابط ایران و روسیه شاید امروز 
در بهترین شرایط روابط در طول دهه های گذشته باشد و دو 
کشور بهترین روابط را خواهند داشت. تا پایان سال روسای 
جمهور دو کشور لااقل دو بار دیگر همدیگر را در اجلاس های 

چندجانبه دیدار خواهند کرد.
وی عنوان کرد: وزرای مسئول کمیسیون مشترک دو 
کشور هم اکنون در مسکو مشغول دیدار و گفت وگو هستند 

و نشانگر عمق روابط راهبردی ایران و روسیه است.
پیشرفت های  دوجانبه  موضوعات  گفت:در  ظریف 
بسیاری را شاهد بودیم از جمله در زمینه انرژی و .. همکاری 

برای صلح و امنیت بین المللی.
با سایر اعضای برجام  را  *نقش روسیه و چین 

یکسان نمی بینیم
وی عنوان کرد: نقش روسیه به عنوان یکی از اعضای 
برجام برای به تفاهم رسیدن بسیار اساسی بوده و ما نقش 
روسیه و چین را با سایر اعضای برجام یکسان نمی بینیم. 
دو کشور روابط تجاری شان را علیرغم فشارهای غیرقانونی 

آمریکا ادامه می دهند.
آینده  اجلاس  داد:  ادامه  دیپلماسی  دستگاه  رئیس 
سران بین ایران، روسیه و ترکیه در ترکیه فرصت مناسبی 
خواهد بود برای سه کشور که در زمینه مشکلات در سوریه 

گفت وگو کنند.

* آمریکا با بحث اعزام نیرو به منطقه به دنبال 
تنش بیشتر و افزایش تنش هاست

فارس  در خلیج  امنیت  بحث  در  وزیر خارجه گفت: 
از طریق  امنیت  به هم نزدیک است،  دیدگاه ما و روسیه 
همکاری و هم افزایی بین کشورهای ساحلی ایجاد می شود. 
متاسفانه آمریکا با بحث اعزام نیرو به منطقه به دنبال تنش 
موضوعی  کشتیرانی  آزادی  تنش هاست.  افزایش  و  بیشتر 

است که باید برای همه اعمال شود.
برای گفت وگو  روسیه  ابتکار  از  کرد:  وی خاطرنشان 
برای امنیت در خلیج فارس استقبال می کنیم و آمادگی 
داریم در کنار پیشنهادهای خودمان منجمله مجمع گفتگوی 
منطقه ای و آمادگی برای امضای قراردادهای عدم تعرض در 
خلیج فارس از طرح روسیه که طرح نزدیکی به دیدگاه های 
ماست حمایت کنیم و دوستان روس را تشویق می کنیم این 

مورد را پیگیری کنند.
ظریف بیان کرد: وضع فلسطین و معامله قرن و تلاش 
برای معامله بر سر آرمان فلسطین، وضعیت در یمن، اوضاع 
افغانستان و حضور داعش در این کشور و... نگرانی هایی را 
ایجاد کرده که ما به عنوان دو کشور همسایه نیاز است در 

این زمینه صحبت کنیم.
رئیس دستگاه دیپلماسی ادامه داد: گفتگوهای ما در 
وزارت خارجه و وزارت انرژی یک مجموعه بسیار مثبتی از 
همکاری های دوجانبه، منطقه ای و بین المللی و همه جانبه 
بین ایران و روسیه را در برمی گیرد که برای مردم دو کشور و 
صلح و امنیت منطقه حتما مفید خواهد بود و حتما به بهبود 

منافع صلح و امنیت جهانی کمک می کند.
*هدف اصلی طرح ما اجرای تعهدات اروپاست

وزیر خارجه ایران درباره طرح ماکرون نیز گفت: بحثی 
اتحادیه  تعهدات  اجرای  نحوه  درباره  داریم  ماکرون  با  که 
اروپا و جلوگیری از ادامه تنش در اجرای برجام است که 
حتما به نفع کسی نخواهد بود. گفتگوهای خوبی در این 
زمینه صورت گرفته و امروز نیز همکاران من در فرانسه این 

گفتگوها را ادامه می دهند.
اصلی  هدف  کرد:  تصریح  دیپلماسی  دستگاه  رئیس 
طرح ما اجرای تعهدات اروپاست. آنچه رئیس جمهور فرانسه 
با شرکای آمریکایی خود ادامه می دهند مربوط به فرانسوی ها 
و اتحادیه اروپاست. آنچه برای ما اهمیت دارد اجرای تعهدات 
اروپا در برجام است. دوستان روسیه و چین ما تعهداتشان 
را در حد امکان عملی کردند. البته توقع داریم روش ها و 

راهکارهایی که برای اجرای برجام دیده می شود منافعش 
برای همه اعضای برجام باشد و نه منحصر به یک عضو.

 وزیر خارجه ایران در پاسخ به سؤالی گفت: برجام در 
مورد موضوع هسته ای توافق شد و علیرغم اختلاف هایی که 
ما و کشورهای غربی درباره سایر موضوعات داشتیم، اجرای 
برجام را به هیچ وجه منوط به حل و فصل آن اختلافات 
نمی توانیم بکنیم. چون برجام یک توافقی است که توسط 
شورای امنیت به عنوان یک قطعنامه لازم الاجرا تصویب 
تایید شده  این گونه نیست که  شده است و حتی برجام 
باشد توسط شورای امنیت بلکه خود برجام را شورای امنیت 
تصویب کرده است و کشورها نمی توانند بعد از اینکه توافقی 
را کردند و آن توافق قطعنامه شورای امنیت شد اجرای آن را 

به موضوعات دیگر مرتبط کنند.
ظریف ادامه داد: اگر آمریکا درباره منطقه ما می خواهد 
صحبت کند باید در ابتدا درباره نقش مخرب خود در منطقه 
صحبت کند. ترامپ گفته که هفت تریلیون دلار در منطقه 
خرج کرده و جز خسارت چیزی نداشته است. ایران عامل 
ایجاد امنیت در منطقه است. آمریکا عامل ایجاد ناامنی در 
شرق سوریه و ادلب بوده است. آمریکا در یمن از بمباران 
مردم بیگناه یمن حمایت می کند. آمریکا در افغانستان بعد از 
۱۸ سال با گروهی که برای خارج کردنشان وارد افغانستان 

شده بود مذاکره می کند به هزینه دیگر کشورها.
است  داعش  دست  در  آمریکا  سلاح های  گفت:  وی 
خون  و  خاک  به  را  سوریه  مردم  آن سلاح ها  با  داعش  و 
می کشد. آمریکا سال گذشته بیش از 5۰ میلیارد دلار سلاح 
به این منطقه فروخته است. کشورهای ما در خلیج فارس 
۱۰۰ هزار میلیارد دلار سلاح خریدند. عربستان از فدراسیون 
روسیه که یکی از دو ابرقدرت اتمی دنیاست بیشتر هزینه 

تسلیحاتی کرده است. اینها واقعیات منطقه است
وزیر خارجه بیان کرد: بحث موشک های دفاعی ایران 
اصلا وارد موضوع نمی شود زمانی که انواع سلاح ها به منطقه 

ما وارد می شود.
دو نگاه به امنیت منطقه وجود داشته است. یک نگاه 
به  نظامی  نیروی  آوردن  با  آمریکا می خواهد  بوده  تخاصم 
منطقه کوچک علیه کشورهای منطقه که بیشترین ساحل 
را دارد امنیت بیاورد یا ناامنی. حضور نظامی آمریکا همیشه 

باعث ناامنی در منطقه ما بوده است.
نتوانسته  با حضور نظامی  وی گفت: آمریکا هیچگاه 
امنیت بیاورد. حضور نظامی در آبراه باریکی مثل خلیج فارس 

به ناامنی می انجامد. طرح ما مثل روسیه برای امنیت منطقه 
گفت وگو برای همکاری در منطقه است. البته قطعنامه 5۹۸ 
این  برای  امنیت که ۱۹۸۷ تصویب شده قواعدی  شورای 
گفتگو دارد. همان قطعنامه از نیروهای خارجی می خواهد 
وارد منطقه نشود. آمریکا بند 5 این قطعنامه را بخواند که بار 
قبل حضور داشت کل اعضای شورای امنیت از او خواستند 

منطقه را به آشوب نکشاند.
ظریف اضافه کرد: دیدگاه ما با آمریکا از لحاظ مبنایی با 
آمریکا متفاوت است. ما امنیت را در همکاری می بینیم ولی 
آمریکا در تخاصم می بیند. دیدگاه آمریکا باعث می شود پول 
زیادی از کشورهای منطقه بگیرد ولی امنیت قابل خرید و 

فروش نیست و از طریق همکاری به دست می آید
اگر  ما  طرح  کرد:  بیان  دیپلماسی  دستگاه  رئیس 
عربستان برای این طرح آماده است دست ما برای فشردن 
اگر  داریم.  میز  روی  پیشنهاد  دو  است.  دراز  همسایگان 
کشورهای منطقه علاقه مند ایجاد آرامش هستند روش آن 

این است نه دعوت از کشورهای فرامنطقه ای.
روسیه  نقش  درباره  به سوالی  پاسخ  در  وزیر خارجه 
اکنون  و  بوده  سازنده  بسیار  ابتدا  از  روسیه  نقش  گفت: 
روسیه به عنوان شریک ایران روابطش را ادامه داده است. 
البته آمریکا برای روس ها و دوستان چینی مزاحمت ایجاد 
کردند، ولی ماهیت روابط ما به عنوان دو شریک تجاری و 

استراتژیک ما با این دو کشور متفاوت است.
ظریف بیان کرد: دوست داریم اروپایی ها تعهدات خود 
را اجرا کنند و موظفند این تعهدات را اجرا کنند و دوستان 
من امروز در پاریس درباره نحوه اجرای این تعهدات صحبت 
می کنند، در هیأت ما هم مسئولان سیاسی، مالی و نفتی 

حضور دارند که تعهدات اروپا را مورد بررسی قرار دهند.
وزیر خارجه تصریح کرد: گام سوم ما طبق برنامه پیش 
خواهد رفت، کاملا شفاف عمل کردیم، بند ۳۶ برجام حقوق 
پایبند هستیم و  این حقوق  به  را تعریف می کند و  ایران 
اقداماتمان را انجام دادیم و اگر اروپایی ها نتوانند تعهداتشان 
را اجرا کنند گام سوم اجرا خواهد شد. همانطور که تصریح 
اقدامات ما هم در  آماده مذاکره هستیم و  کردیم همواره 

صورت اجرای تعهدات طرف مقابل قابل برگشت است.
وی گفت: اروپایی ها هر زمان که برجام را کامل اجرا 
کنند ایران هم کامل اجرا خواهد کرد و اروپا زمانی که به 
برجام متعهد باشد، البته چین و روسیه به برجام متعهد 

بودند، ما نیز به برجام متعهد خواهیم بود.
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ایرانمصممدراجرایگامسومکاهشتعهداتبرجامی
با وجود در جریان بودن مذاکرات ایران و اتحادیه اروپا 
با محوریت فرانسه، انتظار می رود تهران روز پنجشبه ۱5 
شهریور گام سوم خود در جهت کاهش تعهدات برجامی اش 

را اجرا کند.
برای کاهش تعهدات  ایران  ادامه اجرای تصمیم  در 
بازگشت  و  برجام  از  آمریکا  مقابل خروج  در  برجامی اش 
تحریم ها ایران در گام سوم بخشی دیگر از تعهدات خود 

را لغو خواهد کرد.
برجام  در  ماندن  برای  که  است  آن  خواستار  ایران 
در وهله نخست فروش نفتش به قبل از خروج آمریکا از 
برجام بازگردد و بتواند پول حاصل از فروش نفت خود را 
نیز دریافت کند یا محدودیتی در این که پول نفت خود را 

به چه شکل دریافت یا کالا خریداری کند نداشته باشد.
با وجود مذاکرات سیاسی و دیپلماتیک میان تهران 
– پاریس که در هفته های اخیر در سطح رییسان جمهور، 
وزیران خارجه و هیات های کارشناسی سیاسی و اقتصادی 
در جریان است به نظر می آید تصمیم ایران برای اجرایی 

کردن گام سوم جدی است.
در گام نخست ایران در ۱۸ اردیبهشت، عدم پایبندی 
خود به تولید اورانیوم غنی شده تا ۳۰۰ سقف کیلوگرم و 

تولید آب سنگین تا سقف ۱۳۰ تن را لغو کرد.
بهروز کمالوندی سخنگوی سازمان انرژی اتمی ۲۲ 
مرداد ماه اعلام کرد: موجودی اورانیوم غنی شده ۴.5 درصد 

کشورمان حدود ۳۷۰ کیلوگرم است.
در  اتمی  انرژی  بین المللی  آژانس  راستا  همین  در 
گزارش اخیر خود که ۸ شهریور منتشر و در اختیار ۳5 
عضو شورای حکام قرار گرفت اعلام کرد تا تاریخ ۲۸ مرداد 
)۱۹ اوت ۲۰۱۹( میزان ذخیره اورانیوم غنی شده تا ۳.۶۷ 
۲۴۱.۶ کیلوگرم بوده است. از این میزان ۲5 کیلوگرم آن 

اورانیوم ۴.5 درصد است.
*گفتنی است میزان 300 کیلوگرم UF6 معادل با 

202.8 کیلوگرم اورانیوم است.
ایران در ۱۶ تیرماه در گام دوم تعهداتش مبنی بر 
این که میزان درصد و غلظت غنی سازی خود را فراتر از 

۳.۶۷ افزایش ندهد را لغو کرد و عدم پایبندی خود را به 
انجام غنی سازی کمتر از ۳.۶۷ اعلام کرد.

ایران در روز جمعه ۱5  در آستانه اجرای گام سوم 
شهریور گمانه زنی ها درباره جزییات این گام بیشتر شده 

است.
فراتر  سانتریفیوژها  نسل  تغییر  ایسنا،  گزارش  به 
افزایش تعداد سانتریفیوژها فراتر از 5۰۶۰،  از نسل اول، 
عدم پایبندی به سطح غنی سازی ۴.5 درصد، توسعه غنی 
سازی در نطنز و برداشتن محدودیت ها در تحقیق و توسعه 
از جمله گسترش نسل های سانتریفیوژ از جمله اقداماتی 

است که در گام سوم پیش بینی می شود.
ابعاد  مهم ترین  از  یکی  سوم  گام  در  ایران  اقدامات 
و پایه های ایجاد برجام را نشانه می گیرد؛ این که ایران با 
برداشتن این گام بر دروازه »گریزپذیری« قرار می گیرد و 
این مساله مهم ترین نگرانی و دغدغه ای است که کشورهای 
اروپایی و آمریکا همواره بر آن تاکید داشتند. کشورهای 
گروه ۱+5 منهای آمریکا با توافق هسته ای مدعی بودند که 

اکنون ایران تا رسیدن به آنچه دستیابی به سلاح هسته ای 
می خوانند یک سال فاصله دارد. اما تنها راه رفع این نگرانی 
این است که ایران غنی سازی خود به سطح ۳.۶۷ بازگرداند 
و از سویی تولید آب سنگین خود فراتر از ۱۳۰ تن را متوقف 
کرده و به ساخت راکتور ۴۰ مگاواتی تحقیقاتی اراک باز 

نگردد.
ایران در ابتدای سال جاری سیاست چشم در برابر 
چشم را انتخاب کرد و از اجرای یک طرفه برجام بازگشت. 
اکنون ایران گام به گام از تعهدات برجامی خود عقب نشینی 
را  ایران  علیه  تحریم هایش  آمریکا  طور  همان  می کند 
بازگرداند و اروپا از اجرای تعهداتش نیز گام به گام بیشتر و 

بیشتر عقب نشست.
در عین حال مقامات کشورمان همواره اعلام کرده اند که 
همزمان با اجرای گام  سوم اگر مذاکرات با طرف های اروپایی 
به ویژه در پاریس موفقیت آمیز باشد و به نتیجه  منجر شود و 
ایران بتواند فروش نفت خود را از سر بگیرد آماده است تا اجرای 

گام هایش را متوقف کند.

لاوروف:
ازگامهابرای
خارجکردن
برجامازبنبست
استقبالمیکنیم

وزیر امور خارجه روسیه گفت: از گامها و اقدامات برای خراج 
کردن وضعیت برجام از بن بست استقبال می کنیم. 

امور  وزیر  ظریف  جواد  محمد  با  دیدار  در  لاوروف  سرگئی 
خارجه ایران در محل ساختمان ضیافت های وزارت امور خارجه 
اقدام مشترک  روسیه گفت: قصد داریم درخصوص برنامه جامع 

)برجام( گفت وگو کنیم.
وی افزود: بدیهی است که بسیار جالب توجه خواهد بود که 

ارزیابی شما را از رویدادهای اخیر پیرامون اجرای برجام بشنویم.
لاوروف گفت: ما وضعیت پیرامون برجام را دنبال می کنیم و 
اگر گام هایی برای رفع بن بست در این وضعیت برداشته می شود 

و بازگشت به اجرای این توافق استقبال می کنیم.
وی با بیان اینکه روسیه با ایران و ترکیه در مذاکرات آستانه 
برای حل مسائل سوریه مشارکت می کند، خاطرنشان کرد که در 

باره مساله سوریه نیز دراین دیدار گفت وگو می کند.
وزیر خارجه روسیه همچنین علاقه مندی خود را برای گفت 
وگو با ظریف در خصوص مسائل افغانستان و یمن و لیبی مورد 

تاکید قرار داد.
توافق  خصوص  در  لاوروف  سرگئی  و  ظریف  جواد  محمد 
هسته ای و آخرین تحولات درمنطقه و جهان به گفت وگو نشستند.

نشست وزیران امور خارجه دو کشور هم اکنون ادامه دارد و تا 

دقایقی دیگر دو طرف در کنفرانس خبری حاضر می شوند و پس از 
آن ظریف و لاوروف ناهار کاری خواهند داشت.

پس از برگزاری ناهار کاری میان ظریف و لاوروف، بخش دوم و 
فشرده برنامه های سفر یک روزه وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی 
ایران تازه آغاز می شود چرا که ظریف در نظر دارد در این سفر هم با 

تنی چند از ایرانشناسان نامی روس دیدار و گفت وگو کند.
پایان بخش برنامه های ظریف در مسکو، نشست خبری است 
که به میزبانی سفارت جمهوری اسلامی ایران در فدراسیون روسیه 
برگزار می شود و پس آن ظریف مسکو را به مقصد تهران ترک 

خواهد کرد.


